

Buletin

e-ISSN: 2600-8289

Rabi'ulawal - Rabi'ulakhir 1444/ Oktober 2022

ACIS

'Bystander Effect'?

**Melazimi Kehidupan Dengan
Amal Soleh' 5**

**Peperangan Fizikal vs Serangan
Biologi & Kimia 7**

**Adat Perkahwinan dalam
Masyarakat Melayu di Malaysia 9**

eISSN 2600-8289



9 772600 828001

Melazimi Kehidupan Dengan Amal Soleh



Oleh:

Dr. Mohd. Kamel bin Mat Salleh

Pensyarah Kanan Akademi Pengajian Islam Kontemporari (ACIS), UiTM Cawangan Negeri Sembilan, Kampus Seremban

Ayat al-Quran mahupun al-Hadith sarat dengan pelbagai galakan agar setiap manusia sentiasa melazimi kebaikan dalam kehidupan sehari-hari. Neraca inilah yang menjadi pertimbangan kepada jatuh bangunnya sebuah peradaban manusia. Lipatan sejarah jelas menunjukkan bahawa akhlak mulia setiap lapisan masyarakat menjadi teras kepada kemenangan dalam sebuah perjuangan. Merujuk kepada sebuah hadith yang amat masyhur, betapa Rasulullah S.A.W. pernah bersabda yang maksudnya *“Kota Kostantinopel (Istanbul sekarang) akan jatuh ke tangan orang Islam. Pemimpin yang menaklukinya adalah sebaik-baik pemimpin dan pasukan tenteranya adalah sebaik-baik tentera”* (Riwayat Ahmad).

Hanya selepas 800 tahun selepas sabdaan ini, ianya menjadi kenyataan apabila Sultan Muhammad al-Fateh berjaya menawan dan membuka kota itu dari tangan Kerajaan Rom. Pengkaji sejarah mendapati antara faktor terpenting yang membawa kepada kejayaan pembukaan kota itu ialah kebaikan akhlak dan perilaku bukan setakat pemimpin sahaja, malah rakyat secara keseluruhannya.

Bayangkan dalam puluhan ribu tentera itu, tidak seorang pun yang pernah meninggalkan solat fardhu sejak usia baligh, sebahagian sahaja yang pernah meninggalkan solat sunat rawatib, dan dari kalangan yang ramai itu, didapati hanya Sultan Muhammad sahaja yang tidak pernah meninggalkan solat malam sejak baligh.

Fenomena ini seharusnya membuka mata kita bahawa kebaikan itu mesti menjadi syarat utama membebaskan diri manusia daripada penzaliman dan kejahatan yang melingkungi persekitaran hidup manusia kini. Bagaimana mahu memastikan harta benda sentiasa terjaga jika kejadian pecah rumah dan samun bermaharajalela setiap hari. Harus bagaimana memastikan anak-anak muda remaja menjaga maruahnyanya sedang kerosakan nilai budaya masyarakat dipaparkan dalam media cetak dan elektronik sehari-hari?

Persoalan inilah yang harus dicari jawaban agar selama-lamanya manusia tidak hanyut berada dalam lingkungan yang tidak sihat, berbudaya negatif, berakhlak yang tidak sopan dan hidup dalam acuan yang tidak Islam. Pelaksanaan kepada kebaikan datangnya dari hati dan dorongan dalaman yang kuat. Niat sahaja tidak cukup, malah mesti digerakkan melalui tindakan. Namun niat itu sendiri sudah mendatangkan pahala kepada si pelaku. Sehubungan dengan itulah, atas rahmat dan kasih sayang Allah, pasti akan memberikan balasan yang setimpal atas

niat dan keinginan hati seseorang. Ketinggian sifat Pengasih Allah S.W.T ini dikurniakan juga walaupun kebaikan itu tidak dilaksanakan, malah jika berniat untuk melakukan kejahatan, tetapi tidak ditunaikan juga akan diberi pahala oleh Allah S.W.T.

Dalam sebuah hadith Qudsi, Rasulullah S.A.W bersabda yang bermaksud *“Sesungguhnya Allah telah menuliskan kebaikan dan kejahatan, kemudian Dia telah menerangkannya akan hal tersebut. Barangsiapa yang bercita-cita untuk melakukan kebaikan tetapi tidak dilakukannya, maka Allah akan menuliskan baginya satu kebaikan yang sempurna. Dan jika dia bercita-cita untuk membuat kebaikan dan melaksanakannya, maka Allah akan menuliskan baginya sepuluh sehingga 700 kali ganda kebaikan malah berlipat-lipat kali ganda. Barang siapa pula yang bercita-cita untuk melakukan kejahatan tetapi tidak beramal dengannya, maka Allah akan menuliskan baginya satu kebaikan, dan jika ia bercita-cita untuk melakukan kejahatan dan dilaksanakan kejahatan itu, maka Allah S.W.T hanya akan menuliskan baginya satu kejahatan sahaja”* (Riwayat al-Bukhari dan Muslim).

Hadith ini tidak sepatutnya menjadi hujah kepada ahli kejahatan untuk berbuat jahat, kononnya hanya akan tertulis satu kejahatan sahaja, tetapi ia harus menjadi perangsang dan motivasi agar sentiasa mengiasi diri dengan sifat dan akhlak yang mulia. Kejahatan tetap dinilai suatu yang mungkar walaupun ianya kecil, namun kebaikan itu dilihat amat besar walaupun dilakukan sedikit sahaja.

Amal soleh inilah sebenarnya pra syarat utama untuk menemui Allah di akhirat kelak dengan hati yang penuh ketundukan kepadaNya. FirmanNya dalam al-Quran yang bermaksud *“sesiapa yang ingin bertemu Tuhannya (di akhirat kelak), maka hendaklah ia melakukan amal soleh dan tidak menyirikkannya dalam setiap amal ibadahnya”* (al-Kahfi : 110).

Niat untuk melakukan kemungkaran dan kemudian diamalkan walaupun ditulis dengan satu kejahatan sahaja, boleh jadi juga nilai kejahatan itu akan dilipatgandakan bergantung kepada nilai kejahatan itu dilakukan. Justeru apabila sesuatu kejahatan dilakukan, dan si pelaku mengambil langkah bertaubat, nilai kejahatannya adalah tidak sama seperti pelaku maksiat yang tidak kunjung bertaubat,



malah terus bermaharajalela melakukan kemungkaran. Perhatikan maksud firman Allah yang berikut *“dan kalau Kami tidak memperkuat (hati) mu, nescaya kamu hampir-hampir condong sedikit kepada mereka. Kalau terjadi demikian, benar-benarlah Kami akan rasakan kepadamu (seksaan) berlipat ganda di dunia ini dan begitu (pula seksaan) berlipat ganda sesudah mati, dan kamu tidak akan mendapat seorang penolong pun terhadap Kami”* (al-Isra’ : 74-75).

Ayat ini memberi ancaman bahawa perlakuan dosa itu perlu dijauhkan supaya tidak menjadi satu perkara biasa yang diulang dan diulang. Begitu juga martabat kebaikan dan pahala yang dikurniakanNya juga bergantung kepada kualiti ketaatan itu dilakukan, semakin baik dan tinggi mutu ibadahnya, maka semakin meningkat pula ganjaran yang dikurniakan oleh Allah S.W.T.

Firman Allah S.W.T yang bermaksud:

“sesungguhnya Allah tidak menganiaya seseorang walaupun sebesar zarah, dan jika ada kebajikan sebesar zarah, nescaya Allah akan melipat gandakannya dan memberikan dari sisiNya pahala yang besar” (al-Nisa : 40).
FirmanNya lagi yang bermaksud *“barangsiapa membawa amal yang baik, maka bagi dirinya (pahala) sepuluh kali lipat amalnya”* (al-An’am: 160).

Dalam ayat yang lain, Allah S.W.T berfirman, maksudnya *“perumpamaan (nafkah yang dikeluarkan oleh) orang-orang yang menafkahkan hartanya di jalan Allah, adalah serupa dengan sebutir benih yang menumbuhkan tujuh tangkai, pada tiap-tiap tangkai ada seratus biji. Allah melipat gandakan (ganjaran) bagi siapa yang Dia kehendaki, dan Allah Maha Luas (kurniaanNya) lagi Maha Mengetahui”* (al-Baqarah: 261).

Dalam Islam terdapat beberapa amalan yang jika dilakukan, pahalanya adalah berlipat kali ganda, tiada tujuan lain, anugerah ini diberikan kepada orang yang beriman melainkan sebagai motivasi untuk lebih beramal di samping melazimi kebaikan dalam setiap masa. Antara pekerjaan yang dimaksudkan ialah sedekah, seperti pahala yang dinyatakan dalam ayat di atas, puasa, berjihad di jalan Allah, solat berjemaah, bacaan al-Quran, menunaikan haji dan lain-lain.

Sebab amalan tersebut dilipat gandakan juga adalah menjadi satu persoalan yang perlu diketahui bersama akan jawabannya. Para ulama telah menggariskan beberapa faktor penyebab antaranya ialah :

1. Bergantung kepada keikhlasan seorang mukmin melakukan pekerjaan tersebut dan keelokannya melaksanakan ajaran Islam dalam kehidupannya. Sabda Rasulullah S.A.W yang bermaksud *“apabila seseorang kamu memperelokkan keislamannya, maka setiap kebaikan yang dilakukannya akan ditulis sepuluh kebaikan seumpamanya sehingga ke 700 kali ganda”* (Riwayat Muslim).
2. Bergantung kepada hajat dan keperluan amalan itu dilakukan dan kelebihan amalan itu seperti sedekah, jihad di jalan Allah, menunaikan haji, membantu kaum kerabat, anak-anak yatim dan orang-orang miskin.
3. Bergantung juga kepada waktu ia dilakukan seperti dalam bulan Ramadhan, lailatul qadar dan musim haji. Begitu juga tempat amalan

itu dilakukan seperti di Masjidil Haram, Padang Arafah, Masjid Nabawi dan Masjid al-Aqsa.

Justeru, buatlah kebaikan samada untuk diri sendiri apatah lagi untuk manfaat orang lain demi untuk kesenangan hidup di

alam akhirat nanti. Insyaallah segala kebajikan itu ada pulangan yang baik di sisi Allah S.W.T.

